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Notowania 
CenyRolnicze.pl | 22 stycznia 2024 

 

 

 

PSZENICA KONS ŻYTO KONSUMPCYJNE JĘCZMIEŃ BROWARNY OWIES KONSUMPCYJNY 
Średnia cena zł/t: 851,28 Średnia cena zł/t: 596,18 Średnia cena zł/t: 670,77 Średnia cena zł/t: 781,43  

MIN - MAX: 750,00 - 1 080,00  MIN - MAX: 530,00 - 660,00  MIN - MAX: 600,00 - 840,00  MIN - MAX: 670,00 - 980,00  

    

    
PSZENICA PASZ. ŻYTO PASZOWE PSZENŻYTO JĘCZMIEŃ PASZOWY 
Średnia cena zł/t: 726,96 Średnia cena zł/t: 559,78 Średnia cena zł/t: 666,36  Średnia cena zł/t: 785,67 

MIN - MAX: 660,00 - 850,00  MIN - MAX: 500,00 - 700,00  MIN - MAX: 600,00 - 750,00  MIN - MAX: 600,00 - 940,00  

    

    
GROCH ŁUBIN ŻŁÓTY ŁUBIN WĄSKOLISTNY BOBIK 
Średnia cena zł/t: 938,75 Średnia cena zł/t: 1 075,00  Średnia cena zł/t: 1 002,00  Średnia cena zł/t: 972,50  

MIN - MAX: 820,00 - 1 100,00  MIN - MAX: 900,00 - 1 200,00  MIN - MAX: 840,00 - 1 200,00  MIN - MAX: 860,00 - 1 090,00  

    

    
RZEPAK KUKURYDZA MLEKO ŻYWIEC WIEPRZOWY 
Średnia cena zł/t: 1 792,79 Średnia cena zł/t: 693,75  Średnia cena zł/l: 2,04 Średnia cena zł/kg: 6,45 

MIN - MAX: 1 680,00 - 1 930,00  MIN - MAX: 630,00 - 780,00  MIN - MAX: 1,98 – 2,10 MIN - MAX: 5,80 – 7,60 

    

    

MATF Pszenica  
218,00€/t 

MATF Kukurydza  
187,00€/t 

  
  

https://www.zmp.de/en/exchanges/matif-milling-wheat-no-2-price_future
https://www.zmp.de/en/exchanges/matif/matif-corn_future
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Dzierżawcy zapłacą wyższy czynsz. Zmiana zasad liczenia stawek pomogła umiarkowanie   
 Farmer.pl | Autor : Agnieszka Kozłowska | 18.01.2024 | Fot. shutterstock  

Niestety, zmiana zasad liczenia stawek czynszu dzierżawnego przysłuży się w tym roku 

dzierżawcom umiarkowanie. 

 

 

 Czytaj dalej… 

 

Nowi zastępcy Dyrektora Generalnego KOWR 
Farmer.pl | Autor : farmer.pl  | 17.01.2024 | Fot. shutterstock 

Kręci się karuzela ze stanowiskami w branży rolnej... 

Z dniem 17 stycznia 2024 roku Leszek Iwaniuk oraz Lucjan Zwolak zostali powołani 

przez Ministra Rolnictwa i Rozwoju Wsi Czesława Siekierskiego na stanowiska 

Zastępców Dyrektora Generalnego Krajowego Ośrodka Wsparcia Rolnictwa. 

 

Czytaj dalej… 

 

No to już wiemy, kto konkretnie jest winny opóźnień w płatnościach za 2023 rok       
Farmer.pl | Autor : Agnieszka Kozłowska | 20.01.2024 | Fot. Shutterstock/pixabay 

No to wiemy już, kto konkretnie jest winny opóźnień w płatnościach za 2023 rok. Tylko 

czy to coś zmieni? 

 

 

 Czytaj dalej… 

 

Zakaz "ekościemy". UE wprowadza nowe prawo  
Farmer.pl | Autor : farmer.pl | 21.01.2024 | Fot. shutterstock 

Słowo stało się ciałem i Parlament Europejski zatwierdził dyrektywę, która poprawi 

oznakowanie produktów i zakaże pseudoekologicznego marketingu. Nowe przepisy 

unijne wprowadzą "zakaz ekościemy" i zwodniczych informacji o produktach. 

 Czytaj dalej… 
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W Europie narasta napięcie związane z importem z Ukrainy. Dostawy wzrosły nawet 

sześciokrotnie  
CenyRolnicze.pl | Autor : Redakcja | 18.01.2024 |  

- Zgodnie z danymi, którymi dysponuje Komisja Europejska ilości produktów rolnych 

importowanych z Ukrainy do Polski i całej Unii Europejskiej dla niektórych sektorów 

zwiększyły się dwu a nawet sześciokrotnie. Ta sytuacja i taki stan rzeczy jest po prostu nie 

do utrzymania dla producentów rolnych z Polski i dodatkowo rozprzestrzenia się również 

na pozostałe państwa członkowskie UE i pogarsza się z miesiąca na miesiąc, wraz ze 

wzrostem importowanych ilości – alarmują polskie i europejskie organizacje rolnicze. 

 Czytaj dalej… 

Handel z Unią Europejską zasila rosyjski budżet. Rosną dostawy śruty rzepakowej    
 CenyRolnicze.pl | Autor : Redakcja | 19.01.2024 | fot. pixabay 

Od początku lipca Rosja wyeksportowała na terytorium Unii Europejskiej ponad 453,7 tys. 

ton śruty słonecznikowej i rzepakowej – to o ponad 16% więcej niż w analogicznym 

okresie ubiegłego roku (388,96 tys. ton). Takie dane zostały opublikowane w raporcie 

Komisji Europejskiej. 

Czytaj dalej… 

 

Czy embargo na import ukraińskiego zboża to fikcja? Ministerstwo zaprzecza 

„niesprawdzonym informacjom”    
CenyRolnicze.pl | Autor : Redakcja | 19.01.2024 | Fot. photogenica 

- W związku z pojawiającymi się w mediach niesprawdzonymi informacjami o napływie 

ukraińskiego zboża do Polski, Ministerstwo Rolnictwa i Rozwoju Wsi informuje, że zakaz 

importu zboża z Ukrainy cały czas obowiązuje. Będzie on utrzymany do momentu 

wypracowania w ramach UE odpowiednich mechanizmów, które zapewnią ochronę 

naszego rynku. Jeżeli ktoś posiada informacje o imporcie zboża z Ukrainy, powinien 

zgłosić ten fakt do organów ścigania – informuje w mediach społecznościowych resort 

rolnictwa. 

Czytaj dalej… 

Dyrektywa ws. emisji przemysłowych zmiecie z rynku kolejne gospodarstwa zajmujące się 

hodowlą trzody chlewnej   
CenyRolnicze.pl | Autor : Redakcja | 19.01.2024 | Fot. photogenica 

Komisja Środowiska UE dała zielone dla rozmów trójstronnych pomiędzy Komisją, Radą 

i Parlamentem Europejskim w sprawie dyrektywy w sprawie emisji przemysłowych 

(IED). Planowane zaostrzenie przepisów będzie miało duży wpływ na hodowców trzody 

chlewnej w UE.  

  Czytaj dalej… 
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Miliard na dopłaty do kukurydzy. Bruksela pozwoliła wydać nasze własne pieniądze     
CenyRolnicze.pl | Autor : Redakcja | 19.01.2024 |  

- Kolejna duża pomoc publiczna dla polskich rolników, w kontekście agresji Rosji na 

Ukrainę została zatwierdzona w kwocie 230 milionów euro (1 miliard zł). W ramach 

pomocy udzielone zostaną dopłaty dla producentów kukurydzy – poinformował dzisiaj 

popołudniu unijny komisarz ds. rolnictwa, Janusz Wojciechowski. 

 

 

Czytaj dalej… 

 

Rolnicy prawie nie kupują nawozów. Ceny za wysokie    
 CenyRolnicze.pl | Autor : Redakcja | 20.01.2024 | Fot. photogenica 

Ceny mocznika rosną wraz z rynkiem światowym w połowie stycznia. Tańsze natomiast 

są saletra amonowo-wapniowa (KAS) i saletra amonowa. Spadają także ceny nawozów 

fosforowych i potasu. Popyt ze strony rolnictwa pozostaje słaby. 

 

Czytaj dalej… 

 

19.01.2024 Ceny skupu zbóż, kukurydzy, oleistych i strączkowych: rzepak wyraźnie w górę   
CenyRolnicze.pl | Autor : Redakcja | 19.01.2024 | Fot. AdobeStock 

Na rynku zbóż trwa stagnacja. W cennikach skupu ziarna nie doszło do istotnych zmian 

od wielu tygodni. Tymczasem dzisiaj odnotowaliśmy wyraźną podwyżkę średniej 

wyceny rzepaku, która w odstępie dwóch dni wzrosła o ponad 30 zł/t. 

 

 

Czytaj dalej… 

Skala importu cukru z Ukrainy jest nie do zaakceptowania. Plantatorzy buraków 

cukrowych dołączają do protestu 
Cenyrolnicze.pl | Autor : Redakcja | 19.01.2024 | Fot. Pixabay 

Po wdrożeniu Autonomicznych Środków Handlowych (ATM) nieograniczony import 

cukru z Ukrainy do UE wzrósł 20-krotnie w roku gospodarczym 2022/23, natomiast w 

sezonie 2023/24 te ilości mogą być nawet 35 razy większe niż w okresie obowiązywania 

kontyngentu ustanowionego w Układzie o stowarzyszeniu UE – UA.  Dodatkowo 

perspektywa zwiększenia zasiewów i produkcji cukru w roku gospodarczym 2024/25 o 

ok. 20% wpłynie na możliwości eksportowe Ukrainy, które przekroczą 1 milion t. 

Czytaj dalej… 
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Obowiązek e-fakturowania zostanie wdrożony później  
CenyRolnicze.pl | Autor : Redakcja |20.01.2024 | Fot. pixabay 

Jak podaje Ministerstwo Finansów na swojej stronie internetowej  - Krajowy Systemu 

e-Faktur (KSeF), który miał obowiązywać w formie obligatoryjnej od 1 lipca 2024 r. 

zostanie wdrożony w późniejszym terminie. 

 

 

 Czytaj dalej… 

 

Kombajny o szerokości przekraczającej 3,5 m nie pojadą drogami publicznymi  
CenyRolnicze.pl | Autor : Redakcja |17.01.2024 |  

 Ministerstwo Infrastruktury pismem z dnia 12 stycznia 2024 r., przekazało odpowiedź 

na wniosek KRIR w sprawie zmiany rozporządzenia Ministra Infrastruktury mającego na 

celu umożliwienie poruszania się po drogach publicznych kombajnów rolniczych ze 

zdemontowanym zespołem żniwnym (hederem), których szerokość przekracza 3,5 m. 

Czytaj dalej… 
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ZAŁĄCZNIK 
 

Dzierżawcy zapłacą wyższy czynsz. Zmiana zasad liczenia stawek pomogła umiarkowanie   
 Farmer.pl | Autor : Agnieszka Kozłowska | 18.01.2024 | Fot. shutterstock  

Niestety, zmiana zasad liczenia stawek czynszu dzierżawnego przysłuży się w tym roku 

dzierżawcom umiarkowanie. 

Zgodnie ze zmienionymi przepisami, należność z tytułu czynszu dzierżawnego za 

nieruchomości rolne wchodzące w skład Zasobu Własności Rolnej Skarbu Państwa, 

określonego w umowie jako równowartość pieniężna odpowiedniej ilości pszenicy, jest 

obecnie ustalana na podstawie średniej krajowej ceny skupu pszenicy za jedenaście 

kwartałów poprzedzających termin płatności czynszu, a nie jak do tej pory na 

podstawie średniej krajowej ceny skupu pszenicy w półroczu roku kalendarzowego 

poprzedzającym termin płatności czynszu. 

Zmiana ta miała na celu ograniczanie gwałtownych wahań wysokości czynszów. 

Dzierżawcy zapłacą więcej 

GUS opublikował właśnie informację o wysokości średniej krajowej ceny skupu pszenicy za okres 11 kwartałów 

poprzedzających I półrocze 2024. 

Wyniosła ona 117,34 zł za 1 dt. 

Dla porównania - średnia krajowa cena pszenicy za I półrocze 2023 r. (według starej metody liczenia) - wyniosła 

109,97 zł za 1 dt. 

Niestety, dzierżawcy zapłacą więc wyższy czynsz dzierżawny, choć trzeba przyznać, że faktycznie różnica w stosunku 

do poprzednich danych nie jest tak szokująca, jak była na przełomie lat 2021 - 2022.   

Średnie krajowe ceny pszenicy wg GUS: 

• I półrocze 2023 - 109,97 zł/dt 

• II półrocze 2022 - 152,17 zł/dt 

• I półrocze 2022 - 153,67 zł/dt 

• II półrocze 2021 - 100,71 zł/dt 

• I półrocze 2021 - 93,04 zł/dt 

Waloryzacja czynszu dzierżawnego 

GUS podał też, że wskaźnik zmian cen skupu podstawowych produktów rolnych (ziarna pszenicy i żyta, żywca 

rzeźnego wołowego, wieprzowego i drobiowego oraz mleka krowiego) w II półroczu 2023 r. w stosunku do I półrocza 

2023 r. wyniósł 89,8 (spadek cen o 10,2%). 

Podany wskaźnik służy waloryzacji czynszu dzierżawnego za dzierżawione od Skarbu Państwa nieruchomości rolne. 

Dla porównania, wskaźnik cen skupu podstawowych produktów rolnych (ziarna pszenicy i żyta, żywca wołowego, 

wieprzowego i drobiowego oraz mleka krowiego) w I półroczu 2023 r. w stosunku do II półrocza 2022 r. wyniósł 91,8 

(spadek cen o 8,2 %). 

Link do pełnego artykułu 

Zamknij >  

https://www.farmer.pl/prawo/nieruchomosci/dzierzawcy-zaplaca-wyzszy-czynsz-zmiana-zasad-liczenia-stawek-pomogla-umiarkowanie,140599.html
https://www.farmer.pl/prawo/nieruchomosci/dzierzawcy-zaplaca-wyzszy-czynsz-zmiana-zasad-liczenia-stawek-pomogla-umiarkowanie,140599.html
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Nowi zastępcy Dyrektora Generalnego KOWR 
Farmer.pl | Autor : farmer.pl  | 17.01.2024 | Fot. shutterstock 

Kręci się karuzela ze stanowiskami w branży rolnej... 

Z dniem 17 stycznia 2024 roku Leszek Iwaniuk oraz Lucjan Zwolak zostali powołani 

przez Ministra Rolnictwa i Rozwoju Wsi Czesława Siekierskiego na stanowiska 

Zastępców Dyrektora Generalnego Krajowego Ośrodka Wsparcia Rolnictwa. 

Akty powołania wręczył Henryk Smolarz, Dyrektor Generalny KOWR. 

Link do pełnego artykułu 

Zamknij > 

  

https://www.farmer.pl/fakty/nowi-zastepcy-dyrektora-generalnego-kowr,140570.html
https://www.farmer.pl/fakty/nowi-zastepcy-dyrektora-generalnego-kowr,140570.html
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No to już wiemy, kto konkretnie jest winny opóźnień w płatnościach za 2023 rok       
Farmer.pl | Autor : Agnieszka Kozłowska | 20.01.2024 | Fot. Shutterstock/pixabay 

No to wiemy już, kto konkretnie jest winny opóźnień w płatnościach za 2023 rok. Tylko 

czy to coś zmieni? 

Jak już wielokrotnie pisaliśmy, sytuacja z realizacją dopłat bezpośrednich za 2023 r. nie 

jest - mówiąc oględnie - zadowalająca. 

Do 17 stycznia br. Agencja przekazała na konta rolników ponad 607 mln zł w ramach 

płatności końcowych z tytułu dopłat bezpośrednich i obszarowych za 2023 rok. Wypłaty 

te rozpoczęły się 1 grudnia. Łącznie z zaliczkami, który były przekazywane w 

październiku i listopadzie, do rolników trafiło ok. 9,8 mld zł z szacowanej do wypłacenia 

puli blisko 17 mld zł. 

Podkreślmy - tylko ok. 9,8 mld zł, podczas gdy w 2022 r. samych zaliczek przekazano na konta rolników do końca 

listopada prawie 13 mld zł. 

Oczywiście trzeba pamiętać, że zgodnie z przepisami, ARiMR ma czas na wypłacenie wszystkich należnych rolnikom 

dopłat tak naprawdę do końca czerwca br., ale jak wiadomo, ostatnie miesiące są dla rolników szczególnie trudne 

pod względem dochodowości produkcji rolnej. Nic dziwnego więc, że apelują, poprzez swoich przedstawicieli w 

Izbach Rolniczych, o przyspieszenie tych wypłat. 

Kto jest winny opóźnień? 

Apele zdaje się dotarły do samego kierownictwa ARiMR. A wiemy to.... ze stanowiska Komisji Zakładowej NSZZ 

"Solidarność" Pracowników ARiMR. 

W dniu 19 stycznia 2024 roku Komisja Zakładowa NSZZ "Solidarność" Pracowników ARiMR wydała stanowisko nr 

1/01/2024, dotyczące Komunikatu Agencji nr 3/2024 z dnia 19 stycznia 2024 r. W komunikacie tym przedstawiono 

informacje na temat niezadawalającego tempa obsługi wniosków o przyznanie płatności za rok 2023. 

    - Stanowisko Komisji jest jednoznaczne – nie zgadzamy się z przedstawionym poglądem Dyrektor Departamentu 

Płatności Bezpośrednich, Jolanty Dobiesz. Komisja nie akceptuje winienia biur powiatowych za opóźnienia w 

realizacji płatności, co zostało zawarte w Komunikacie Nr 3/2024 - informuje Robert Gibała, przewodniczący KZ NSZZ 

"Solidarność" Pracowników ARiMR. 

Dalej Związek pisze, że podziela zaniepokojenie dotyczące niskiego tempa obsługi spraw w kampanii 2023 r. w 

porównaniu do poprzednich kampanii. 

    - To stanowi poważne zagrożenie dla efektywnej absorpcji środków unijnych przewidzianych dla polskiego 

rolnictwa, a co za tym idzie, terminowej wypłaty środków dla wszystkich beneficjentów - podkreśla Robert Gibała. 

I dodaje: 

    - Niestety, nie możemy pozostać obojętni wobec tej sytuacji. Składają się na nią liczne, nawarstwiające się 

problemy o charakterze organizacyjnym, legislacyjnym oraz informatycznym, które nasz związek sygnalizuje od 

dłuższego czasu. 

Kampania do kampanii niepodobna 

Jak zauważa Gibała, nieporozumieniem jest porównywanie Kampanii z roku 2023 do roku 2022. 

- Kontrola administracyjna Kampanii 2022 rozpoczęła się w sierpniu 2022 r., natomiast kontrola administracyjna 

Kampanii 2023 w grudniu 2023 r., czyli cztery miesiące później, z wyłączeniem wielu spraw, ze względu na 

niedostateczne przygotowanie do obsługi płatności. Opóźnienie kontroli nie wynikało ze złej woli pracowników biur 

powiatowych a braku funkcjonalności w systemie i decyzyjności na szczeblu Kierownictwa ARiMR. Ponadto 
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pracownicy biur powiatowych w poprzednim roku obsługiwali wiele dodatkowych działań z pomocy krajowej - 

podkreśla przewodniczący Związku. 

Dodaje, że terminy realizacji wszystkich programów obsługiwanych przez biura powiatowe zbiegły się w czasie. 

Pracownicy biur powiatowych jednocześnie obsługiwali: pomoc krajową, płatności bezpośrednie, interwencje. Brali 

również udział w licznych szkoleniach. 

    - Należy podkreślić, że system nadal jest niedostosowany i nieprzygotowany, ponieważ zawierał i nadal zawiera 

wiele błędów i braków. Funkcjonalność podstawowych aplikacji w Agencji pozostawia wiele do życzenia. To w 

znaczący sposób utrudnia wydawanie decyzji - zaznacza Robert Gibała. 

I dodaje: 

    - Całą winą należy obarczyć tylko i wyłącznie kadrę zarządzającą. NSZZ „Solidarność” Pracowników ARiMR 

stanowczo sprzeciwia się przerzucaniu odpowiedzialności za opóźnienia w kampanii na pracowników biur 

powiatowych w sytuacji, gdy wina za zaistniałą sytuację leży po stronie kadry Zarządzającej ARiMR. Wielokrotnie 

informowaliśmy o złym zarządzaniu Agencją w okresie ostatnich miesięcy. 

Demotywacja w biurach powiatowych ARiMR 

Należy podkreślić - kontynuuje Gibała - że pracownicy biur powiatowych wzięli również na swoje barki tłumaczenie 

wnioskodawcom powodów tak znaczącego opóźnienia realizacji płatności, ze względu na fakt, że są najbliżej 

beneficjentów Agencji. 

    - Należy przyjrzeć się obciążeniu stanowisk pracy na poszczególnych poziomach organizacyjnych, ze szczególnym 

uwzględnieniem faktu, iż pracownicy biur powiatowych działają pod największą presją. Nasz związek zwróci się o 

szczegółową informację o obciążeniu merytorycznych stanowisk pracy w Agencji - informuje. 

I gorzko zauważa: 

    - Komunikat Nr 3/2024 z dnia 19 stycznia 2024 r. w sprawie obsługi wniosków o przyznanie płatności za rok 2023 

podpisany przez Dyrektor Jolantę Dobiesz wpłynął demotywująco na całą załogę biur powiatowych. Biorąc pod 

uwagę fakt, że wczoraj (18.01.2024 r.) obchodziliśmy jubileusz 30-lecia Agencji i pracownicy otrzymali wspaniały mail 

gratulacyjny od Prezesa Wojciecha Legawiec, w którym podkreślał zadowolenie z pracy pracowników, 

niezrozumiałym dla nas jest Komunikat nr 3/2024. 

ARiMR - co tam się u Was dzieje? 

 

Link do pełnego artykułu 
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Zakaz "ekościemy". UE wprowadza nowe prawo  
Farmer.pl | Autor : farmer.pl | 21.01.2024 | Fot. shutterstock 

Słowo stało się ciałem i Parlament Europejski zatwierdził dyrektywę, która poprawi 

oznakowanie produktów i zakaże pseudoekologicznego marketingu. Nowe przepisy 

unijne wprowadzą "zakaz ekościemy" i zwodniczych informacji o produktach. 

O wojnie UE z greenwashingiem całkiem niedawno na łamach farmer.pl pisała red. Julia 

Śmigielska-Siarkowska: 

Teraz słowo stało się ciałem i Parlament Europejski zatwierdził 17 stycznia br  

dyrektywę (stosunkiem głosów 593 do 21, 4 posłów wstrzymało się od głosu), która 

poprawi oznakowanie produktów i zakaże pseudoekologicznego marketingu. Nowe 

przepisy unijne rozszerzyły listę zakazanych praktyk handlowych o "wątpliwe strategie marketingowe, które dotyczą 

ekościemy". 

Ma to chronić konsumentów przed zwodniczymi praktykami rynkowymi i pomóc świadomiej wybierać produkty. 

Czego konkretnie nie będzie można robić? 

Nie będzie można dłużej bez dowodu stosować ogólnych oświadczeń środowiskowych, takich jak "przyjazny dla 

środowiska", "naturalny", "biodegradowalny", "neutralny dla klimatu" czy "ekologiczny". 

Dyrektywa ureguluje też stosowanie etykiet środowiskowych, jako że jest ich obecnie coraz więcej i nie opierają się 

one na danych porównawczych. W przyszłości w Unii Europejskiej będzie można stosować takie etykiety tylko w 

oparciu o oficjalne systemy certyfikacji lub systemy certyfikacji wprowadzone przez władze publiczne. 

Dyrektywa ma sprawić, że producenci i konsumenci bardziej skupią się na trwałości produktów. Powstanie jednolite 

oznaczenie, które będzie w większym stopniu eksponować produkty o przedłużonym okresie gwarancji. 

Zakazane będą także inne praktyki: bezzasadne oświadczenia o trwałości produktu (na przykład twierdzenie, że 

pralka może wykonać 5 tys. cykli prania, gdy jest to w normalnych warunkach nieprawdziwe); sugestie, by wymienić 

materiały zużywalne wcześniej, niż jest to konieczne (na przykład wkłady atramentowe do drukarki), oraz 

nieprawdziwe twierdzenia, że produkty nadają się do naprawy. 

    - Przepisy te zmienią codzienne życie wszystkich Europejczyków! Odejdziemy od kultury wyrzucania, sprawimy, że 

marketing będzie bardziej przejrzysty i będziemy walczyć z przedwczesnym starzeniem się produktów. Ludzie będą 

mogli wybierać rzeczy, które są trwalsze, łatwiejsze w naprawie i bardziej zrównoważone dzięki wiarygodnym 

etykietom i reklamom. Co najważniejsze, firmy nie będą już mogły oszukiwać ludzi, mówiąc, że plastikowe butelki są 

dobre, ponieważ firma zasadziła gdzieś drzewa - lub twierdzić, że coś jest zrównoważone, nie wyjaśniając, w jaki 

sposób. To wielka wygrana dla nas wszystkich! - powiedziała po głosowaniu sprawozdawczyni Biljana Borzan 

(Socjaliści i Demokraci). 

Dyrektywę musi teraz zatwierdzić Rada UE (państwa członkowskie). Następnie zostanie ona opublikowana w 

Dzienniku Urzędowym Unii Europejskiej. Państwa członkowskie będą miały 24 miesiące, by przenieść ją na grunt 

prawa krajowego. 

opr. na podstawie PAP 

Link do pełnego artykułu 
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W Europie narasta napięcie związane z importem z Ukrainy. Dostawy wzrosły nawet 

sześciokrotnie  
CenyRolnicze.pl | Autor : Redakcja | 18.01.2024 |  

- Zgodnie z danymi, którymi dysponuje Komisja Europejska ilości produktów rolnych 

importowanych z Ukrainy do Polski i całej Unii Europejskiej dla niektórych sektorów 

zwiększyły się dwu a nawet sześciokrotnie. Ta sytuacja i taki stan rzeczy jest po prostu nie 

do utrzymania dla producentów rolnych z Polski i dodatkowo rozprzestrzenia się również 

na pozostałe państwa członkowskie UE i pogarsza się z miesiąca na miesiąc, wraz ze 

wzrostem importowanych ilości – alarmują polskie i europejskie organizacje rolnicze. 

Krajowa Rada Izb Rolniczych wraz z organizacjami zrzeszonymi w Copa-Cogeca wystąpiła 

w dniu 17 stycznia 2024 r. do Przewodniczącej Komisji Europejskiej Ursuli von der Leyen, Komisarza UE ds. handlu 

Valdisa Dombrovskisa oraz Sekretarza Generalnego Copa-Cogeca Pekki Pesonena w sprawie najbliższego posiedzenia 

Rady AgriFish, które odbędzie się w dniu 23 stycznia 2024 r. w Brukseli oraz dyskusji i decyzji odnośnie mechanizmu 

tymaczasowej liberalizacji handlu (ATM) z Ukrainą, która będzie podjęta podczas tego zebrania. Organizacje 

zaapelowały do decydentów politycznych i instytucji unijnych o podjęcie niezbędnych działań w celu zatrzymania 

nieograniczonego importu produktów rolnych z Ukrainy. 

Pięć organizacji zrzeszonych w Copa-Cogeca reprezentujących sektor rolniczy z Polski wyraziło poważne obawy 

dotyczące wpływu nieograniczonego importu z Ukrainy i oczekuje propozycji możliwych rozwiązań ze strony 

instytucji unijnych, które wesprą rolników w przedłużającej się bardzo trudnej sytuacji dotykającej praktycznie 

wszystkie ogniwa łańcucha dostaw żywności i wszystkie sektory produkcji rolnej, ale także pozwolą zachować 

jedność UE i jej ogólne wsparcie dla Ukrainy. 

Protesty rolników mogą się nasilać 

Jeśli mechanizm tymczasowej liberalizacji handlu (ATM) z Ukrainą zostanie utrzymany w obecnej formie, bez żadnych 

dostosowań, przetrwanie sektora rolnictwa w Polsce jak również producentów z UE w ogóle, a zwłaszcza w 

sektorach zbóż, jaj drobiowych i cukru, będzie bardzo zagrożone. 

Zgodnie z danymi, którymi dysponuje Komisja Europejska ilości produktów rolnych importowanych z Ukrainy do 

Polski i całej Unii Europejskiej dla niektórych sektorów zwiększyły się dwu a nawet sześciokrotnie. Ta sytuacja i taki 

stan rzeczy jest po prostu nie do utrzymania dla producentów rolnych z Polski i dodatkowo rozprzestrzenia się 

również na pozostałe państwa członkowskie UE i pogarsza się z miesiąca na miesiąc, wraz ze wzrostem 

importowanych ilości. 

- Obawiamy się, że jeśli nic nie zostanie zrobione, aby pomóc naszym rolnikom, niezadowolenie wzrośnie, a 

konsekwencją tego mogą być protesty rolników nie tylko w krajach graniczących z Ukrainą, ale również w 

pozostałych krajach UE, a konsekwencją polityczną może być zmniejszające się społeczne wsparcie dla Ukrainy w jej 

walce z agresją rosyjską. Biorąc pod uwagę powyższe oczekujemy aktywnego wsparcia dla rolników, dostosowania 

mechanizmu tymczasowej liberalizacji handlu (ATM) z Ukrainą i zatrzymania nieograniczonego importu produktów 

rolnych z Ukrainy – czytamy w komunikacie Copa Cogeca. 

Źródło: KRIR 
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Handel z Unią Europejską zasila rosyjski budżet. Rosną dostawy śruty rzepakowej    
 CenyRolnicze.pl | Autor : Redakcja | 19.01.2024 | fot. pixabay 

Od początku lipca Rosja wyeksportowała na terytorium Unii Europejskiej ponad 453,7 tys. 

ton śruty słonecznikowej i rzepakowej – to o ponad 16% więcej niż w analogicznym 

okresie ubiegłego roku (388,96 tys. ton). Takie dane zostały opublikowane w raporcie 

Komisji Europejskiej. 

Głównym dostawcą śruty rzepakowej do UE w bieżącym roku rolniczym pozostaje Rosja – 

197 063 tys. ton (udział – 39,2%) wobec 136 887 tys. ton (39,3%) w moim roku 2022/23. 

Do czołowych eksporterów tego produktu zaliczają się także Białoruś i Ukraina, które 

zwiększyły przewozy 1,34-krotnie i 2,8-krotnie – odpowiednio do 147,6 tys. ton (29,4%) i 120,981 tys. ton (24,1%). 

Jeśli chodzi o śrutę słonecznikową, to od początku lipca kraje UE najaktywniej kupują ją na Ukrainie – 466,867 tys. 

ton (udział – 35,4%) wobec 620,89 tys. ton (48,6%) w poprzednim roku rolniczym. Na drugim miejscu znajduje się 

Argentyna, która w ciągu roku zwiększyła swoje dostawy o około jedną trzecią – z 289,7 tys. ton (22,7%) do 381,889 

tys. ton (28,9%). Pierwszą trójkę zamyka Rosja z 256,685 tys. ton (19,4%) wobec 252,071 tys. ton (19,7%) w 

poprzednim roku rolniczym. 

Ogółem, według Komisji Europejskiej, od 1 lipca 2023 r. do 7 stycznia 2024 r. do UE zaimportowano ponad 1,82 mln 

ton śruty słonecznikowej i rzepakowej, czyli o prawie 200 tys. ton więcej niż w tym samym okresie poprzedniego 

sezonu. 
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Czy embargo na import ukraińskiego zboża to fikcja? Ministerstwo zaprzecza 

„niesprawdzonym informacjom”    
CenyRolnicze.pl | Autor : Redakcja | 19.01.2024 | Fot. photogenica 

- W związku z pojawiającymi się w mediach niesprawdzonymi informacjami o napływie 

ukraińskiego zboża do Polski, Ministerstwo Rolnictwa i Rozwoju Wsi informuje, że zakaz 

importu zboża z Ukrainy cały czas obowiązuje. Będzie on utrzymany do momentu 

wypracowania w ramach UE odpowiednich mechanizmów, które zapewnią ochronę 

naszego rynku. Jeżeli ktoś posiada informacje o imporcie zboża z Ukrainy, powinien 

zgłosić ten fakt do organów ścigania – informuje w mediach społecznościowych resort 

rolnictwa. 

Powyższy komunikat odnosi się najpewniej do informacji, którą przekazaliśmy wczoraj. - 

Ministerstwo rolnictwa skrzętnie ukrywa praktyczne decyzje, które wprowadza w stosunkach z Ukrainą. Według 

moich informatorów, z wewnątrz ministerstwa, od 15 stycznia MRiRW, czyli już pod rządami Tuska, de facto 

przywróciło cały napływ zboża z Ukrainy do Polski – poinformował niezależny dziennikarz, Witold Gadowski. 

- Stanowisko ministerstwa, oficjalne już, ale niepropagowane jest takie, że zamknięcie granic przez poprzedni rząd 

było nielegalne. Ministerstwo de facto uległo naciskom niemieckich i holenderskich właścicieli upraw na Ukrainie 

oraz korupcyjnym naciskom ukraińskich oligarchów. Co na to wiceminister Kołodziejczak, który tak wrzeszczał w 

interesie polskich rolników? Panie Kołodziejczak, niechże się pan wypowie. Prawda to, czy ja zmyślam? Pozwoliliście 

od 15 stycznia na bezkarny i bezlimitowy napływ płodów ukraińskich do Polski czy nie? Proste pytanie Kołodziejczak. 

No kogutku, zapiejesz, czy nie? – pytał Gadowski w swoim autorskim programie „Komentarz Tygodnia”, który 

publikowany jest na portalu You Tube. 

Jak napisaliśmy na wstępie publikacji, resort rolnictwa podkreśla, że zakaz importu zboża wciąż obowiązuje. - To jest 

kłamstwo. Nie ma żadnej zmiany, ciągle jest nałożone embargo. Przepisy się nie zmieniły – napisał w mediach 

społecznościowych wiceminister rolnictwa, Michał Kołodziejczak. - Ukraińcy stoją na zakładach firankami i w big 

bagach przywożą zboże. Wystarczy z kierowcami porozmawiać. przepis jest martwy, służby mają to w poważaniu co 

wjeżdża i jak – odpowiada wiceministrowi użytkownik portalu X. 
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Dyrektywa ws. emisji przemysłowych zmiecie z rynku kolejne gospodarstwa zajmujące się 

hodowlą trzody chlewnej   
CenyRolnicze.pl | Autor : Redakcja | 19.01.2024 | Fot. photogenica 

Komisja Środowiska UE dała zielone dla rozmów trójstronnych pomiędzy Komisją, Radą 

i Parlamentem Europejskim w sprawie dyrektywy w sprawie emisji przemysłowych 

(IED). Planowane zaostrzenie przepisów będzie miało duży wpływ na hodowców trzody 

chlewnej w UE.  

Pod koniec listopada Rada Unii Europejskiej i Parlament Europejski uzgodniły wspólne 

stanowisko w sprawie dyrektywy w sprawie emisji przemysłowych. Komisja Środowiska 

Unii Europejskiej również dała zielone światło dla kompromisu. W głosowaniu z 11 

stycznia, 64 członków Komisji Środowiska głosowało za zmienioną dyrektywą, 5 było 

przeciw. Siedmiu posłów wstrzymało się od głosu. Oczekuje się, że sesja plenarna eurodeputowanych zatwierdzi 

porozumienie w drugim tygodniu marca. 

Pod koniec 2023 r. Rada i Parlament uzgodniły próg 350 DJP  w przypadku hodowli trzody chlewnej. Wyjątki powinny 

dotyczyć metod rolnictwa ekstensywnego i rolnictwa ekologicznego. Wykluczone są także formy chowu z dużym 

udziałem chowu na wolnym wybiegu. W przypadku gospodarstw mieszanych z hodowlą trzody chlewnej i drobiu, 

kompromis przewiduje 380 DJP. Komisja Europejska pierwotnie proponowała ustalenie limitu zaledwie na poziomie 

150 DJP dla wszystkich trzech form hodowli zwierząt. 

Rozszerzone wymagania dyrektywy w sprawie emisji są drastyczne dla właścicieli zwierząt w całej UE. Unijny klucz 

obliczeniowy jest w dalszym ciągu nie do przyjęcia, ponieważ w wielu przypadkach prowadziłby do tego, że całkowita 

liczba jednostek hodowlanych byłaby ponad dwukrotnie większa w przypadku tej samej liczby zwierząt. Eurostat 

wycenia wszystkie świnie – z wyjątkiem macior i prosiąt o wadze poniżej 20 kg – na 0,3 DJP każda. Oznacza to, że 

górną granicą, przy której gospodarstwa nie podlegałyby przepisom IED, byłoby 1166 tuczników zgodnie z progiem 

350 DJP. Tymczasem klucz KTBL powszechny w Niemczech przewiduje jedynie 0,13 DJP dla tuczników w przedziale 

wagowym od 25 kg do 115 kg. W systemie niemieckim próg dla tucznika liczącego około 2695 świń byłby ponad 

dwukrotnie wyższy. Gdyby nowelizacja miała zostać wdrożona w ten sposób, oznaczałoby to koniec wielu rodzinnych 

przedsiębiorstw zajmujących się hodowlą trzody chlewnej. Ogromne koszty działań ograniczających emisję są po 

prostu nieopłacalne ekonomicznie dla przedsiębiorstw rodzinnych i spowodowałyby dalszy wzrost fali osób 

odchodzących z hodowli zwierząt. Zamiast zmniejszać dotychczasowe przeszkody w zakresie homologacji, zostaną 

one dodatkowo zaostrzone w wyniku planowanego dostosowania unijnej dyrektywy w sprawie emisji – komentuje 

niemieckie stowarzyszenie hodowców świń ISN. 
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Miliard na dopłaty do kukurydzy. Bruksela pozwoliła wydać nasze własne pieniądze     
CenyRolnicze.pl | Autor : Redakcja | 19.01.2024 |  

- Kolejna duża pomoc publiczna dla polskich rolników, w kontekście agresji Rosji na 

Ukrainę została zatwierdzona w kwocie 230 milionów euro (1 miliard zł). W ramach 

pomocy udzielone zostaną dopłaty dla producentów kukurydzy – poinformował dzisiaj 

popołudniu unijny komisarz ds. rolnictwa, Janusz Wojciechowski. 

- Polski rząd wystąpił tuż przed świętami do Komisji Europejskiej o możliwość wsparcia z 

budżetu państwa producentów kukurydzy. Dopłaty do kukurydzy, to główny postulat 

rolników, którzy strajkowali na granicy od 16 listopada do 23 grudnia, którzy obecnie 

zawiesili akcję. Minister rolnictwa i rozwoju wsi Czesław Siekierski zapowiedział 

spełnienie rolniczych postulatów. Dopłaty do kukurydzy wymagały jednak nie tylko decyzji polskich władz, ale i 

zatwierdzenia przez Komisję Europejską, gdyż chodzi o pomoc publiczną – przypomina RMF FM. 

Jak ustaliła dziennikarka RMF FM, pozytywna decyzja KE w sprawie dopłat do kukurydzy jest prawie pewna. - Naszą 

intencją jest, by decyzja zapadła bardzo szybko, już w styczniu - przekazał RMF FM wysoki rangą dyplomata UE. 
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Rolnicy prawie nie kupują nawozów. Ceny za wysokie    
 CenyRolnicze.pl | Autor : Redakcja | 20.01.2024 | Fot. photogenica 

Ceny mocznika rosną wraz z rynkiem światowym w połowie stycznia. Tańsze natomiast 

są saletra amonowo-wapniowa (KAS) i saletra amonowa. Spadają także ceny nawozów 

fosforowych i potasu. Popyt ze strony rolnictwa pozostaje słaby. 

W nowym roku wszystko na rynku nawozów pozostanie bez zmian. Rolnicy prawie nie 

kupują nawozów, niezależnie od kierunku zmian cen. - Popyt ze strony rolnictwa jest 

obecnie niski i oczekuje się, że ponownie wzrośnie wraz z początkiem sezonu 

nawozowego – podaje Izba Rolnicza w Nadrenii Północnej-Westfalii.  

Z południowego zachodu Niemiec pojawiają się doniesienia, że przedsprzedaż na nadchodzący sezon nieco wzrasta, 

jednak w wielu przypadkach ludzie wciąż czekają. - Ceny azotanu amonu wapniowego i azotanu amonu w Europie 

Zachodniej w dalszym ciągu są tłamszone z powodu braku popytu spowodowanego utrzymującą się deszczową 

pogodą - podają handlowcy. - Ceny mocznika na rynku światowym nieznacznie wzrosły w ostatnim czasie, ale nadal 

są ogólnie bardzo niskie w porównaniu z innymi nawozami azotowymi – twierdzą analitycy. Z tego powodu popyt 

(mimo wzrostu ceny mocznika) w ostatnim czasie skupił się na zakupie mocznika zamiast saletry wapniowo-

amonowej i saletry amonowej, twierdzą handlowcy. 

Istnieją również oznaki korekty spadkowej na rynku potasu, ponieważ warunki uprawy pozostają złe, co oznacza, że 

popyt na potas jest również bardzo niski i wielu rolników nie będzie kupować potasu po obecnych cenach. 

Ceny mocznika na rynku światowym w ostatnim czasie umiarkowanie wzrosły. Ceny mocznika egipskiego, który trafia 

głównie do Europy, wzrosły w styczniu o około 30 dolarów do niedawnego poziomu 360 dolarów za tonę. Egipcjanie 

pobierają obecnie nieco ponad 370 dolarów za tonę za załadunek w lutym. Handlowcy podają, że rosnące ceny 

wynikają z nieco większego popytu w Europie w perspektywie krótkoterminowej. Taki wzrost cen mógłby być także 

sygnałem umacniania się cen mocznika na świecie. Nie jest to jednak wcale pewne. 

Analitycy twierdzą, że wzrost cen mocznika jest w zasadzie normalny w tym momencie sezonu, a spadające ceny w 

grudniu odbiegają od historycznych trendów cenowych. Ceny mocznika w europejskich portach importowych rosną 

jednak bardzo umiarkowanie. 

Obecnie ceny sprzedaży u lokalnych dealerów nie odzwierciedlają jeszcze światowego wzrostu, gdyż w portach 

znajdują się wciąż duże zapasy mocznika, które pełnią rolę bufora cenowego, zwłaszcza że popyt ze strony rolnictwa 

jest bardzo ograniczony. Gwałtowny wzrost cen jest prawdopodobny jedynie w przypadku znacznego spadku 

zapasów lub wzrostu popytu.  W przypadku saletry wapniowo-amonowej i saletry amonowej oprócz bardzo słabego 

popytu, presję na ceny amoniaku wywierają także wyraźnie spadające ceny gazu. 

Ceny nawozów w Niemczech 

Ceny mocznika nieznacznie wzrosły także na rynku niemieckim. Jednak nadal niewiele się tam kupuje. Ceny rynkowe 

mocznika na rynku spot w niemieckich portach importowych kształtują się obecnie na poziomie nieco poniżej 435 

euro za tonę, czyli o 7 euro więcej niż w zeszłym tygodniu i na poziomie podobnym do stanu z początku miesiąca.  

Jednakże wymagania cenowe handlowców i importerów na azotan amonowo-wapniowy (KAS) nieznacznie spadły. W 

tym tygodniu w portach importowych pobierana jest opłata ok. 311 euro za tonę, czyli o 10 euro mniej niż w zeszłym 

tygodniu i 35 euro mniej niż na koniec grudnia.  

 

  

Nawóz płynny w postaci roztworu azotanu amonu i mocznika (AHL) nadal jest sprzedawany po nieco poniżej 320 

euro za tonę w porównaniu z poprzednim tygodniem, a zatem jest o 5 euro droższy niż na koniec grudnia. W tym 

tygodniu handlowcy płacą za potas o około 5 euro mniej niż w zeszłym tygodniu, czyli 330 euro za tonę.  
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Za fosforan dwuamonowy (DAP) w tym tygodniu w portach importowych trzeba będzie zapłacić około 630 euro za 

tonę. To o 10 euro mniej niż w zeszłym tygodniu. 

 Ceny na rynku polskim – kliknij tutaj. 

Źródło: Agrarheute 

Zamknij > 

  

https://www.cenyrolnicze.pl/nawozy/nawozy-azotowe
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19.01.2024 Ceny skupu zbóż, kukurydzy, oleistych i strączkowych: rzepak wyraźnie w górę   
CenyRolnicze.pl | Autor : Redakcja | 19.01.2024 | Fot. AdobeStock 

Na rynku zbóż trwa stagnacja. W cennikach skupu ziarna nie doszło do istotnych zmian 

od wielu tygodni. Tymczasem dzisiaj odnotowaliśmy wyraźną podwyżkę średniej 

wyceny rzepaku, która w odstępie dwóch dni wzrosła o ponad 30 zł/t. 

Aktualne ceny skupu zbóż, rzepaku, kukurydzy i strączkowych zebrane w dniu 19.01.2024 

r. z firm zlokalizowanych na terenie całej Polski przez redakcję portalu CenyRolnicze.pl 

przedstawiają się następująco:  

 

 

Ceny podane w PLN, w nawiasie podano ceny średnie w konkretnym dniu. 

Podane ceny netto zarówno loco magazyn skupującego, jak też loco magazyn sprzedającego min. 24 t. 

Podana cena kukurydzy dotyczy suchego ziarna. 

 Zamknij > 
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Skala importu cukru z Ukrainy jest nie do zaakceptowania. Plantatorzy buraków 

cukrowych dołączają do protestu 
Cenyrolnicze.pl | Autor : Redakcja | 19.01.2024 | Fot. Pixabay 

Po wdrożeniu Autonomicznych Środków Handlowych (ATM) nieograniczony import 

cukru z Ukrainy do UE wzrósł 20-krotnie w roku gospodarczym 2022/23, natomiast w 

sezonie 2023/24 te ilości mogą być nawet 35 razy większe niż w okresie obowiązywania 

kontyngentu ustanowionego w Układzie o stowarzyszeniu UE – UA.  Dodatkowo 

perspektywa zwiększenia zasiewów i produkcji cukru w roku gospodarczym 2024/25 o 

ok. 20% wpłynie na możliwości eksportowe Ukrainy, które przekroczą 1 milion t. 

Skala wzrostu importu jest nieproporcjonalnie duża w stosunku do możliwości 

zagospodarowania dodatkowego cukru, zakłóca konkurencję i destabilizuje rynek we 

Wspólnocie. Nie jest możliwe, aby w perspektywie krótko i średniookresowej sektor cukru stawił czoła 

bezprecedensowemu wzrostowi importu i funkcjonował w stabilny sposób. 

Utrzymanie status quo w relacjach handlowych z Ukrainą jest nie do zaakceptowania dla plantatorów buraka 

cukrowego – muszą opierać się na zasadach partnerskich. Potencjał eksportowy Ukrainy po wprowadzeniu 

Autonomicznych Środków Handlowych wzrósł szesnastokrotnie. W przypadku braku ceł prawdopodobny jest dalszy 

wzrost tego potencjału. Konieczne jest zatem wdrożenie niezbędnych narzędzi chroniących naszych producentów 

przed niekorzystnymi konsekwencjami nieograniczonego importu, przy jednoczesnym utrzymaniu wymaganego 

poziomu wsparcia dla obywateli Ukrainy. Działania mające na celu pomoc obywatelom Ukrainy w uporaniu się ze 

skutkami wojny wynikającej z rosyjskiej agresji są niezwykle istotne. Jednak dla przyszłej odbudowy Ukrainy ważne 

jest również utrzymanie pewnego dostępu do rynków krajów trzecich, aby uniknąć uzależnienia Ukrainy wyłącznie 

od eksportu do UE. 

- Wzywamy Komisję Europejską do wprowadzenia mechanizmów, które skutecznie zabezpieczą rynki krajów 

członkowskich, w szczególności rynki krajów przyfrontowych, przed dalszym wzrostem importu cukru z Ukrainy i jego 

negatywnymi konsekwencjami dla opłacalności produkcji rolnej oraz funkcjonowania gospodarstw rolnych w Polsce 

– czytamy w komunikacie Krajowego Związku Plantatorów Buraka Cukrowego, który przyłącza się do 

ogólnopolskiego protestu rolników zaplanowanego na 24 stycznia 2024 r. 

 
Zamknij > 
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Obowiązek e-fakturowania zostanie wdrożony później  
CenyRolnicze.pl | Autor : Redakcja |20.01.2024 | Fot. pixabay 

Jak podaje Ministerstwo Finansów na swojej stronie internetowej  - Krajowy Systemu 

e-Faktur (KSeF), który miał obowiązywać w formie obligatoryjnej od 1 lipca 2024 r. 

zostanie wdrożony w późniejszym terminie. 

Ministerstwo finansów zleci przeprowadzenie zewnętrznego audytu informatycznego 

dotyczącego KSeF i wskaże nowy termin wdrożenia systemu.  Podatnicy mogą 

dobrowolnie korzystać z KSeF od 1 stycznia 2022 r. Obowiązek e-fakturowania co do 

zasady miał wejść w życie 1 lipca 2024 r., a dla małych i średnich firm zwolnionych z 

VAT od 1 stycznia 2025 r. Jednak zdiagnozowano błędy, które uniemożliwiają 

wprowadzenie obligatoryjnego KSeF w zakładanym terminie. 

Podatnicy mogą dobrowolnie korzystać z KSeF od 1 stycznia 2022 r. Obowiązek e-fakturowania co do zasady miał 

wejść w życie 1 lipca 2024 r., a dla małych i średnich firm zwolnionych z VAT od 1 stycznia 2025 r. 

- Zdiagnozowaliśmy błędy, które uniemożliwiają wprowadzenie obligatoryjnego KSeF w zakładanym terminie. 

Dlatego podjąłem decyzję o przeprowadzeniu zewnętrznego audytu informatycznego i przesunięciu terminu 

wdrożenia obowiązkowego KSeF. System nie wejdzie w życie w 2024 r. Wyniki audytu będą podstawą do wskazania 

nowego terminu – powiedział Andrzej Domański, minister finansów. 

- KSeF powinien zabezpieczać możliwość działania również podczas błędów czy problemów informatycznych. 

Przedsiębiorcy muszą mieć komfort prowadzenia działalności gospodarczej i pewność, że wystawione faktury trafią 

do systemu – dodał Marcin Łoboda, szef KAS. Podejmując decyzję o przesunięciu terminu minister finansów wziął 

pod uwagę stan gotowości projektu jak również opinie przedsiębiorców. - Na mnie jako na ministrze finansów ciąży 

odpowiedzialność nie tylko za dochody budżetu, lecz także za stabilność i przewidywalność prowadzenia działalności 

gospodarczej w Polsce – podkreślił minister finansów. 

Zamknij >  
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Kombajny o szerokości przekraczającej 3,5 m nie pojadą drogami publicznymi  
CenyRolnicze.pl | Autor : Redakcja |17.01.2024 |  

 Ministerstwo Infrastruktury pismem z dnia 12 stycznia 2024 r., przekazało odpowiedź 

na wniosek KRIR w sprawie zmiany rozporządzenia Ministra Infrastruktury mającego na 

celu umożliwienie poruszania się po drogach publicznych kombajnów rolniczych ze 

zdemontowanym zespołem żniwnym (hederem), których szerokość przekracza 3,5 m. 

Z uwagi na to, że zagadnienie dotyczące możliwości poruszania się po drogach 

publicznych kombajnów zbożowych przekraczających dopuszczalną przepisami 

rozporządzenia WT szerokość (tj. 3,0 m) było już przedmiotem wystąpień KRIR, resort 

infrastruktury przeprowadził wewnątrzresortowe konsultacje z komórkami 

organizacyjnymi i jednostkami podległymi,  które posiadają wiedzę i doświadczenie w obszarze wpływu 

dopuszczania pojazdów nienormatywnych do ruchu drogowego na infrastrukturę drogową i mostową. Podmioty 

te negatywnie odniosły się do postulatu wprowadzenia przepisów umożliwiających poruszanie się pojazdów o 

szerokości większej niż określona przepisami administracyjnymi bez zezwoleń na przejazd pojazdem 

ponadnormatywnym. 

Zbyt niebezpieczne dla innych kierowców 

W dyskusji wskazywano głównie na fakt, że ruch pojazdów rolniczych, w tym również kombajnów, odbywa się w 

większości po drogach zlokalizowanych na terenach wiejskich. Problem dotyczy w szczególności dróg klasy D i L, 

na których normatywna szerokość pasów ruchu wynosi odpowiednio 2,5 m i 2,75 m, co – już przy obecnych 

przepisach – wymusza na kierujących pojazdami o szerokości całkowitej wynoszącej 3,0 m częściowe zajęcie 

sąsiedniego pasa ruchu, utrudniając tym samym swobodny ruch pojazdów jadących w przeciwnym kierunku. W 

związku z tym propozycja zniesienia na drogach gminnych i powiatowych ograniczenia, o którym mowa w 

przepisie § 45 ust. 3 pkt 1 rozporządzenia WT, może przyczynić się do znacznego pogorszenia bezpieczeństwa na 

tych drogach oraz utrudniać lub wręcz uniemożliwiać korzystanie z pasa ruchu przez pojazdy poruszające się w 

kierunku przeciwnym do pojazdu wolnobieżnego, zmuszając kierowców do zjeżdżania na pobocze, hamowania 

lub całkowitego zatrzymania pojazdu. Istotnym argumentem przeciwko dopuszczeniu do ruchu takich pojazdów 

jest również fakt, że kombajny często przemieszczają się po drogach pomiędzy poszczególnymi miejscami pracy 

(polami) również po zmierzchu, co może mieć dodatkowy, negatywny wpływ na bezpieczeństwo użytkowników 

dróg, gdyż rozpoznanie przez kierującego innym pojazdem sylwetki pojazdu wolnobieżnego jest znacznie 

ograniczone, a właściwa ocena szerokości tego pojazdu utrudniona. 

Resort podkreśla, że konieczność uzyskania zezwolenia na przejazd pojazdu nienormatywnego o szerokości 

przekraczającej 3,5 m (m.in. kombajnu) wynika z potrzeby uzyskania zgody na przejazd od właściwego dla trasy 

przejazdu zarządcy drogi oraz weryfikacji, czy istnieją możliwości wyznaczenia trasy przejazdu zapewniającej 

bezpieczeństwo i efektywność ruchu drogowego. W szczególności weryfikowane jest czy: 

- natężenie ruchu umożliwia bezpieczny przejazd pojazdu nienormatywnego, 

- stan techniczny sprawności budowli usytuowanych w ciągu rozpatrywanej trasy przejazdu, określony na 

podstawie przepisów Prawa budowlanego, umożliwia przejazd, 

- przejazd nie stwarza zagrożenia stanu technicznego obiektów budowlanych położonych w pobliżu trasy 

przejazdu. 

Należy zauważyć, że powszechne dopuszczenie do ruchu po drogach publicznych pojazdów o szerokości 

znacząco większej niż wynosi szerokość pasa ruchu, będzie miało negatywny wpływ na bezpieczeństwo 

pozostałych uczestników ruchu drogowego. - Mając na względzie powyższe uprzejmie informuję, że w aktualnym 

stanie prawnym, zważywszy względy bezpieczeństwa, brak jest wystarczającego uzasadnienia dla wprowadzenia 

zmian w zakresie zaproponowanym przez KRIR. Obowiązujące przepisy w sprawie warunków technicznych 

pojazdów oraz systemu zezwoleń na przejazd pojazdu ponadnormatywnego mają na celu minimalizację ryzyka 

związanego z poruszaniem się tego rodzaju pojazdów po drogach publicznych – uzasadnia ministerstwo. 
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Dodatkowe ograniczenia 

Przypomnijmy, iż Izba zwróciła się 4 grudnia 2023 r. do Ministra Infrastruktury Alvina Gajadhura o zmianę 

przepisów o ruchu drogowym umożliwiającym poruszanie się drogami publicznymi kombajnami zbożowymi o 

szerokości powyżej 3,5 m bez zamontowanego hedera. 

Obecnie, zgodnie z istniejącymi uregulowaniami, poruszanie się takimi pojazdami wymaga uzyskania zgody. 

Niestety, ten proces narzuca rolnikom dodatkowe ograniczenia, a w szczególności konieczność określenia 

dokładnej godziny, daty oraz trasy, którą planują podróżować. Takie wymogi utrudniają elastyczne dostosowanie 

się do zmieniających się warunków pogodowych i innych czynników wpływających na prace polowe. 

Zamknij > 

 


